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Rozpoczęłam czwartą kadencję jako Wójt Gminy Ba-
ranów. Cieszę się bardzo, że mogę nadal dla Państwa 
pracować, że otrzymałam votum zaufania i akceptację 
do dalszego działania na rzecz Gminy

Choć frekwencja w Gminie Ba-
ranów nie była imponująca 
(41%) to jestem bardzo zado-
wolona z wyników głosowania 
na wójta Gminy Baranów. Ten 
wynik (76%) pokazuje, że ¾ 
mieszkańców akceptuje i ocze-
kuje kontynuacji mojej pracy 
na rzecz Gminy Baranów i jej 
Mieszkańców.

Dziękuję Wyborcom na „TAK” 
i postaram się przekonać do 
mojej pracy Wyborców na 
„NIE”. Dziękuję również moim 
Radnym, którzy zdecydowa-
li się kandydować i pomagać 
rozwijać naszą małą Ojczyznę. 
Dziękuję też moim Pracowni-
kom za przyjazny Urząd, zaan-
gażowanie i codzienną pracę na 
rzecz Mieszkańców.

Szkoda tylko, że po wyborach okaza-
ło się, iż nie mamy żadnego przed-
stawiciela w powiecie kępińskim. Je-
steśmy największą i najliczniejszą 
gminą w naszym regionie, a nie wy-
braliśmy swojego przedstawiciela do 
rady powiatu. Żal.

W poprzedniej kadencji (2018-2024) 
powiat nie zrealizował żadnej inwe-
stycji na terenie naszej gminy. Żadne 
wnioski, prośby czy rozmowy nie prze-
konały zarząd powiatu kępińskiego, że 
droga w Grębaninie jest w tragicznym 
stanie, że ludzie z całej Polski, którzy 
przyjeżdżają do szpitala rehabilitacyj-

Bogumiła Lewandowska-Siwek - Wójt Gminy Baranów

Nowy Dom Ludowy w Mroczeniu - ilustracja poglądowa

Słowem wstępu

nego widzą ten fatalny stan dróg. Cze-
kamy nadal…

A u nas rok (2024) to głównie inwe-
stycje drogowe w naszej gminie oraz 
projekty takie jak: szkoła w Słupi, 
przedszkole w Donaborowie czy domy 
ludowe w Mroczeniu i Żurawińcu. Roz-
poczynamy również inwestycję na Mu-
ratorze – zagospodarowanie rynku.

Dziękuję
Bogumiła Lewandowska-Siwek

Wójt Gminy Baranów

Priorytetem nadal jest dla nas oświata 
(polepszenie warunków  nauki w szko-
łach), infrastruktura drogowa i przyja-
zny urząd. Przez tę kadencję będzie-
my nadal kłaść nacisk na inwestycje, 
poszerzać tereny inwestycyjne dla 
firm i nie tylko, budować obiekty re-
kreacyjne i sportowe.

Bo przecież wiadomym jest, że Gmina 
Baranów to miejsce do zamieszkania.

Absolutorium dla Wójta 
jednogłośnie
W trakcie III sesji, 26 czerwca 2024, radni Gminy Ba-
ranów jednogłośnie udzielili Wójtowi Gminy absolu-
torium za 2023 rok. Dochody gminy wyniosły 78 276 
408,51 zł, a wydatki natomiast 90 457 264,40 zł co sta-
nowi odpowiednio 99,05% i 94,29% wykonania planu 
finansowego. W sesji wzięło udział 13 radnych. Dwoje 
radnych było nieobecnych

W mieniu Komisji Rewizyjnej Rady 
Gminy Baranów wniosek o udzie-
lenie absolutorium Wójtowi Gminy 
Baranów przedstawiła Karolina 
Zarańska. Przed podjęciem decyzji 
radni wysłuchali też opinii Regional-
nej Izby Obrachunkowej. W trakcie 
obrad radni zapoznali się również 
z raportem o stanie Gminy. Podjęli też 
kilka uchwał, m.in. w sprawie zmian 
Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Baranów na lata 2024-2028.

(ems)

Nasza Gmina 
LIDEREM
Szanowni Państwo, nie-
zmiernie miło nam poin-
formować, że jako Gmi-
na Baranów zostaliśmy 
nominowani do nagrody 
„LIDER GOSPODARKI 
REGIONALNEJ”

Każdego roku Europejski Ośrodek 
Rozwoju Gospodarki przyznaje ogól-
nopolskie wyróżnienie dla gmin, za 
istotny wkład w rozwój społeczno-
-gospodarczy swojego regionu oraz 
wprowadzanie pozytywnych zmian, 

które wpłynęły na poprawę jakości 
życia mieszkańców. Nagrodę tę otrzy-
mują jednostki efektywnie wykorzystu-
jące środki unijne i podejmujące naj-
lepsze inicjatywy prorozwojowe.

O przyznaniu i uroczystym wręczeniu 
statuetek zadecyduje Rada Progra-
mowa. Gala laureatów  odbędzie się 
w Filharmonii Śląskiej w Katowicach 
04.06.2025 r. (red)
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Lepiej dmuchać na zimne
W trakcie sesji Rady Gminy Baranów, która odbyła się 
6 maja 2024 r., Ryszard Stasiowski jednogłośnie wy-
brany został Przewodniczącym Rady Gminy Baranów

- Od wielu lat jesteś radnym, spo-
ro czasu poświęcasz Ochotniczej 
Straży Pożarnej, a teraz zostałeś 
Przewodniczącym Rady Gminy. 
Żona nie pyta przypadkiem: „Ry-
siu, po co ci to wszystko?” 

- Moja żona jest dla mnie wyrozumia-
ła i zawsze mnie wspiera, więc nigdy tak 
nie zapytała, ale gdyby, to moja odpo-
wiedź byłaby taka: ,,Tyle po sobie zosta-
wimy, ile za życia z siebie damy.

- Jakim przewodniczącym zamie-
rza być Ryszard Stasiowski?

- No wiesz, jestem tym, kim jestem i funk-
cja, jaką teraz pełnię, nie sprawi, że będę 
kogoś grał czy udawał. Nadal będę tym 

samym człowiekiem, jakim byłem do tej 
pory, a jako przewodniczący będę zdy-
scyplinowany i otwarty na różne proble-
my, a Radę będę reprezentował godnie 
i sumiennie.

- Przepisy znacznie ograniczają 
rolę przewodniczącego, sprowa-
dzając ją do funkcji czysto organi-
zacyjnych, cyt.: „Przewodniczący 
organizuje pracę Rady i prowadzi 
jej obrady”. 

- Dokładnie, przepisy są po to, żeby ich 
przestrzegać i tutaj nie będzie rewolucji. 
Moje działanie będzie zgodne ze statu-
tem Gminy, a obrady Rady Gminy pro-
wadzone będą z należytym porządkiem.

- Jesteś radnym z Baranowa i z tego 
powodu znasz pewnie wszystkie 
bolączki stolicy Gminy, bo miesz-
kańcy przychodzą z problemami 
do swego radnego. Teraz musisz 
patrzeć szerzej. Co wg Ciebie jest 
pilnym problemem do rozwiąza-
nia w naszej Gminie?

- Uważam, że w naszej Gminie mamy 
duży problem z zanieczyszczonym po-
wietrzem. Oczywiście, są różne progra-
my, mające poprawić jakość naszego 
otoczenia i to pomału się zmienia. Od 
lat Gmina wraz z programami rządo-
wymi, wspiera mieszkańców do dzia-
łań w tym zakresie, ale wydaje mi się, że 
brak jest sposobu na to, żeby wykrywać 
osoby, które notorycznie zatruwają na-
sze powietrze i wyciągania wobec nich 
konsekwencji. Pilnym problemem może 
być też to, że w czasach w jakich teraz 
żyjemy, w Gminie, ale ogólnie w całej 
Polsce jest brak schronów. To strasz-
nie brzmi, ale lepiej dmuchać na zimne. 
Trzeba spodziewać się niespodziewane-
go. Może ruszy jakiś rządowy program 
i wspólnymi siłami uda się zrobić coś 
w tym kierunku?  

- W poprzedniej kadencji nie wszy-
scy radni pracowali równie inten-
sywnie. Zdarzyło się nawet, że 
jeden z ich praktycznie spasował 
już na wstępie kadencji. Co zrobi 
przewodniczący Stasiowski jeśli 
taka sytuacja się powtórzy?

- Myślę że obecna Rada będzie sumien-
na wobec mieszkańców i takie rzeczy 
nie będą miały miejsca. Nie zamierzam 
wracać do poprzedniej kadencji i pracy 
radnych, ale najwidoczniej mieli swoje 
powody, dla których właśnie tak postę-
powali i tutaj koniec, kropka. Gdyby taka 
sytuacja się powtórzyła, to najpierw roz-
mowa z radną/radnym i próba zlikwi-
dowania przyczyny takiego zachowania, 
i na podstawie tej rozmowy zostałyby 
podjęte dalsze działania. Dziękuję za 
rozmowę.

(ems)

Ryszard Stasiowski. 43 lata. 
- Urodziłem się w 1981 roku w Kępnie, 
ale to Baranów jest ze mną od samego 
początku. To tutaj dorastałem, chodzi-
łem do szkoły podstawowej, jeszcze 
wtedy czteroklasowej, a od piątej - do 
Kępna, ponieważ mieliśmy tutaj taką 
malutką szkołę bez sali gimnastycznej 
(nie to, co teraz, cieszę się że dzieci mają 
takie warunki). Później wyuczyłem się 
jako stolarz i w tej branży prowadzę dzia-
łalność gospodarczą. W 2003 r. wziąłem 
ślub z Agnieszką, która również pochodzi 
z naszej Gminy, z miejscowości Dona-
borów. Mamy trójkę wspaniałych dzieci. 
Nie byłbym sobą, gdybym nie wspomniał 
o Ochotniczej Straży Pożarnej. Wstąpiłem 
w jej szeregi jeszcze jako nastolatek i po 
dzień dzisiejszy działam w niej aktywnie. 
Jestem czynnym strażakiem, biorącym 
udział w akcjach gaśniczo-ratowniczych, 
piątą kadencję jestem członkiem Zarzą-
du OSP Baranów i pełnię funkcję Gospo-
darza, mówiąc krótko, w serduchu i ży-
łach jest strażacka krew.

Z ogromnym żalem przyjęliśmy wiadomość o śmierci 
naszego drogiego Przyjaciela Mariana Kremera, 

wieloletniego radnego (2014-2024) i Przewodniczącego Rady 
Gminy Baranów. To dla nas wszystkich ogromny cios 

i niedowierzanie. Marian był dobrym i uczynnym człowiekiem, 
wielkim społecznikiem i z troską pochylał się nad każdym 

problemem naszej Gminy. 
Wyrazy współczucia i głębokiego żalu 

składamy Rodzinie Zmarłego.

Marian, będzie nam Ciebie brakowało..

Wójt Gminy Baranów Bogumiła Lewandowska-Siwek 
wraz z Pracownikami Urzędu 

oraz Radni Gminy Baranów

Najmłodszy sołtys w Gminie
Na zebraniu wiejskim w Jankowach, które odbyło się 
24 czerwca 2024 r., wybrano nowego sołtysa tej wsi 
oraz Radę Sołecką. Dawid Wiśniewski z dużą prze-
wagą wygrał wybory sołeckie, pokonując Marzenę 
Rzepkę. I w ten sposób mamy najmłodszego sołtysa 
w Gminie Baranów. Jankowy to jedno z najmniejszych 
sołectw w naszej Gminie. Liczy zaledwie 601 miesz-
kańców, w tym 303 mężczyzn i 298 kobiet

W zebraniu wzięło udział 48 miesz-
kańców wsi Jankowy. Przewodniczył 
mu Marek Majczyk. Powołano ko-
misję skrutacyjną w składzie: Dawid 
Froń, Honorata Idzikowska, Artur 
Kmieciński. Po przeliczeniu głosów 
okazało się, że najwięcej - 37 głosów 
- uzyskał Dawid Wiśniewski. Marze-
na Rzepka otrzymała 11 głosów. Wy-
brano również Radę Sołecką. Znaleźli 
się w niej: Arkadiusz Malcher, Kata-
rzyna Dyla, Joanna Kokot, Mariusz 

Maryniak, Miłosz Kanclerz, Adam 
Udała, Elżbieta Małolepsza, Mar-
cin Lorenc. (ems)

Masz 
ciekawą 
historię
albo
zdjęcie?

napisz do nas
gmina@baranow.pl

Podziel
się tym

z innymi
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Zielony dach
z dofinansowaniem Remont Pałacu
Całkowity koszt zadania 
pn. „Zielony dach – płu-
cami przedszkola w Bara-
nowie”  wynosi 319 820,05 
zł, z czego 250 000,00 zł to 
dotacja z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej 
w Poznaniu

W środę 22 maja 2024 r. podpisano umowę na remont 
Pałacu Wężyka w Mroczeniu

W ramach projektu zrefundowana zo-
stanie część kosztów wykonania „zielo-
nego dachu” na budynku Przedszkola 
„Bajka” w Baranowie, którego montaż 
przyczyni się m.in. do:

- redukcji zanieczyszczeń zawartych 
w powietrzu,
- retencjonowania wód opadowych,
- wychwytywania zanieczyszczeń spa-
dających na dach wraz z wodą opa-
dową i opóźniania spływu deszczówki 
z dachu,
- redukowania tzw. „miejskiej wyspy 
ciepła”,
- utworzenia terenu biologicznie czyn-
nego, zapewniającego naturalną we-
getację roślin,

- utworzenia korytarzy ekologicznych 
i zwiększenia różnorodności biologicz-
nej.

(red)

Inwestycja pn. „Remont dachu oraz 
renowacja okien drewnianych, stro-
pu kasetonowego, kolumn portyku 
wejściowego oraz elewacji dawnego 
Pałacu Wężyków w Mroczeniu” jest 
dofinansowana ze środków Rządowego 
Programu Odbudowy Zabytków w ra-
mach Programu Polski Ład w kwocie 
3 500 000,00 zł. Głównym wykonawcą 
robót została firma  INTERMAX J. Woj-
tasik i Wspólnicy Sp. J. z Przygodzic. 
Całkowita wartość zadania wyniesie 
4696 000,00 zł.

Planowana inwestycja ma na celu 
naprawę i zabezpieczenie substan-
cji budynku dawnego Pałacu Węży-
ków w Mroczeniu wybudowanego 
w latach 1840-50 (obecnie budynek 
Szkoły Podstawowej im. Jana Pawła II) 
przed dalszą degradacją.

Podstawowy zakres zamówienia obej-
muje m.in.:
- remont elewacji wraz z kolorystyką;
- remont kapitalny stropu oraz dachu 
z pokryciem i orynnowaniem,
- renowację historycznej stolarki okien-
nej (71 szt. okien drewnianych),
- renowację stropu kasetonowego;
- konserwację techniczną i estetyczną 
elementów architektonicznych porty-
ku wejściowego (trzony i głowice ko-

lumn)
- remont tarasu po stronie wschod-
niej;
- remont daszków nad przybudówka-
mi po stronie wschodniej i zachodniej 
budynku;
- odtworzenie wyjścia do ogrodu w ele-
wacji południowej;
- zagospodarowanie południowego 
przedpola budynku związane z odtwa-
rzanym wyjściem do ogrodu;
- oświetlenie zewnętrzne bezpośred-
niego otoczenia budynku;
- korektę rozmieszczenia kamer moni-
toringu;
- Remont podłogi w budynku.

Wykonawca na wykonanie wszystkich 
prac remontowych, ma 13 miesięcy od 
dnia podpisania powyższej umowy.

(red)

Nowy dach 
słupskiej podstawówki

Dobre wieści 
dla Donaborowa

Kępińska firma „Zakład Ogólnobudowlany Marek 
Wierzchołek” zrealizuje zadanie pn.: „Wymiana po-
krycia dachowego z podbitką w Zespole Szkół w Słupi 
pod Kępnem”. Prace potrwają dwa miesiące

Umowy podpisane z kępińską firmą PETROS to punkt 
wyjścia do remontu dwóch ważnych obiektów w Do-
naborowie. Mianowicie hali sportowej oraz remizy 
OSP. W obu przypadkach prace ruszą w połowie lipca

Umowę na wykonanie tej inwestycji 
zawarto 1 lipca 2024 r. Ryczałtowe wy-
nagrodzenie wykonawcy za wykonanie 
całości przedmiotu umowy wyniesie 
brutto 264 844,08 zł. 

(ems)

Zakres prac remontowych sali OSP 
obejmuje wykonanie posadzki beto-
nowej, docieplenia poprzez ułożenie 
mat styropianowych wraz z wykona-
niem ogrzewania podłogowego i ca-

łej instalacji C.O. Strony ustaliły, że 
przedmiot umowy zostanie wykona-
ny w terminie do 3 miesięcy od dnia 
podpisania umowy. Zadanie to kosz-
tować będzie 148 572,84 zł brutto.

Przedmiotem drugiej umowy jest 
remont Sali gimnastycznej, w tym: 
umocowanie ścian z siatki; wykonanie 
nowych tynków; malowanie; pranie 
wykładzin; wymiana opraw oświetle-
niowych. Prace powinny zakończyć się 
16 sierpnia 2024 r. i będą kosztować 
98 356,73 zł brutto.

Opr. (ems)
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Carpe diem, czyli 
niezwykła szkolna Gala

Dyrektorskie
nominacje

Gala laureatów Stypendiów i Nagród Wójta Gminy Ba-
ranów dla uczniów szkół podstawowych miała miejsce 
20 czerwca w naszej najnowszej placówce oświatowej. 
Uroczystość zgromadziła dumnych rodziców, ich pocie-
chy, władze Gminy, nauczycieli i wychowawców. W tym 
roku szkolnym przyznano 126 gratyfikacji

Wójt Gminy Baranów Bo-
gumiła Lewandowska- Si-
wek wręczyła dyrektorom 
naszych szkół podstawo-
wych akty powierzenia 
stanowiska. Uroczystość 
miała miejsce 01.07.2024 r. 
w Urzędzie Gminy w Bara-
nowie 

Decydowały wyniki w nauce oraz osią-
gnięcia na niwie sportowej i artystycz-
nej. W gronie laureatów znaleźli się 
więc uczniowie ze średnią ocen co 
najmniej 5,50 (kl. IV-VI) oraz 5,00 (kl. 
VII-VIII), finaliści olimpiad przedmio-
towych i artystycznych oraz meda-
liści województwa i kraju w różnych 
dyscyplinach sportowych – od jujitsu 
i badmintona po unihokej i lekko-
atletykę. W stronę laureatów popły-
nęły gratulacje. – Jestem z was dumna 
– podsumowała p. wójt Bogumiła 
Lewandowska–Siwek. W antrakcie 
uroczystości wystąpiła szkolna grupa 

W wyniku przeprowadzonych konkur-
sów funkcję dyrektora Zespołu Szkół w 
Słupi pod Kępnem pełnić będzie Anna 
Kamińska, Zespołu Szkół w Donabo-
rowie - Alojzy Piasecki, a Zespołu 
Szkół w Mroczeniu - Andrzej Tyra.

Dyrektorzy pełnić funkcję będą przez 
5 lat. (ems)

teatralna. „Głośna Cisza” Sylwii Pry-
giel w pantomimie o zaskakującym 
tytule …”Awantura w muzeum” przy-
wołała wprost ze snu klasyczne obrazy 
– Matejki, Vermeera, Da Vinci, Degasa 
i Makowskiego. W finale uroczystości 
zespół Jacka Klyty – „Ad Libitum” 
wykonał pieśń, doskonale sumującą 
miniony już rok szkolny:

Szkoły kres, emocji dreszcz
Tak musi już być
Mija czas lecz pamięć w nas
Będzie trwać
I szkoła nowa, to wiem
Ale jak, moi kochani
Się z wami rozstanę
w ten dzień
Przyjaźni dar, miłości czar
Młodości czas
Każdy z nas, nowy świat
Przed sobą ma
Carpe diem 

Polski Ład dla Baranowa
Rezultatem umowy podpisanej 3 lipca z KPDM Kępno 
będzie „Poprawa stanu infrastruktury drogowej na te-
renie gminy Baranów”. Za tym nieco enigmatycznym 
tytułem kryje się przebudowa dwóch dróg: Kluczbor-
skiej w Baranowie i Zielonej w Słupi p. Kępnem. Inwe-
stycja zostanie zrealizowana w ciągu pięciu miesięcy. 
Jej koszt to 2 115 000,00 zł. Na ten cel nasza Gmina 
otrzymała dofinansowanie z Rządowego Funduszu 
Polski Ład. Program Inwestycji Strategicznych, w wy-
sokości 2 000 000,00 zł

W Baranowie – Kluczborska 

Baranowianie od dawna domagali się 
remontu ul. Kluczborskiej, demolo-
wanej przez całe lata przez Tiry. Pas 
drogowy na odcinku przebudowy jest 
zmiennej szerokości od 7,35 m do 
11,10 m. Droga posiada jezdnię o sze-
rokości 6,1 m oraz obustronne chod-
niki o zmiennej szerokości od 0,70 m 

do 3,00 m. Znajduje się ona w terenie 
zabudowanym i stanowi dojazd do 
rynku. Bezpośrednio do pasa drogo-
wego przylegają budynki mieszkalne 
jednorodzinne oraz towarzyszące im 
zabudowania gospodarcze. Ruch na 
odcinku ul. Kluczborskiej jest jednokie-
runkowy od skrzyżowania z ul. Rychtal-
ską i ul. Objazdową w stronę Rynku. 
Po przebudowie powstanie skrzyżo-

wanie z ul. Skotnica. Plan inwestycji 
przewiduje wykonanie 164,6 m dro-
gi o szerokości jezdni 3,50 m oraz 
obustronnych chodników o zmiennej 
szerokości w przedziale od 2,15 m. do 
5,07 m. Zaplanowano włączenie do 
ul. Rynek na skrzyżowaniu z ul. Rynek 
oraz ul. Juszczaka. Wykonawca wymie-
ni włazy na istniejących studniach na 
nowe żeliwne oraz zainstaluje donice 
z kornetu. Inwestor udostępni kamień 
polny, który znajduje się przy skrzyżo-
waniu ul. Orlika z ul. Polną. 

W Słupi - Zielona 

Druga z remontowanych dróg to ulica 
Zielona w Słupi pod Kępnem. Przed-
miotowy odcinek drogi znajduje się 
w terenie zabudowanym i posiada na-
wierzchnię brukową na odcinku około 
20 m. Pozostała część drogi posiada 
nawierzchnię utwardzoną kruszywem. 
Droga przebiega równolegle do linii 
kolejowej, znajdującej się na sąsied-
niej działce i łączy się z drogą powia-
tową w pobliżu przejazdu kolejowego. 
Przebudowa obejmie również odwod-
nienie ulicy za pośrednictwem kana-
lizacji deszczowej do skrzynek rozsą-
czających. Kruszywo znajdujące się na 
przebudowywanej drodze wykonawca 
przetransportuje i spryzmuje na dział-
ce sąsiedniej z ul. Zieloną. 

Opr. (ems)
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Baranów powyżej 
średniej krajowej
Uczniowie ósmej klasy Szkoły Podstawowej w Barano-
wie poznali wyniki egzaminu ósmoklasisty 2024. Przy-
pomnijmy, że w naszej Gminie funkcjonuje pięć szkół 
podstawowych, ale tylko w jednej z nich jest ósma kla-
sa. Do egzaminu przystąpiło 21 uczniów

3 lipca zostały opublikowane wyniki 
egzaminu ósmoklasisty 2024. Absol-
wenci mogli sprawdzić swoje wyniki 
online na stronie ziu.gov.pl lub bezpo-
średnio w szkole. Z danych podanych 
przez Centralną Komisję Egzaminacyj-
ną wynika, że do egzaminu ósmoklasi-
sty w maju 2024 roku przystąpiło ok. 
220 900 uczniów z ponad 11 190 szkół 
(w tym 11 300 uczniów – obywateli 
Ukrainy z ponad 3400 szkół). Średnie 
wyniki egzaminu ósmoklasisty 2024 

Spotkanie zapoczątkowane zosta-
ło przybliżeniem mapy konturowej 
oraz symboli charakterystycznych dla 
Włoch. Dzieci poznając włoską kulturę, 
m.in. kolorowały mapę, flagę i najsłyn-
niejsze zabytki. Poznawały też tradycje 
kulinarne tego kraju. Ciekawostką oka-
zało się porównanie kolorów flagi do 
popularnych włoskich składników: zie-
lony – bazylia, biały – mozzarella i czer-
wony – pomidory. Uczestnicy warszta-
tów dowiedzieli się, że kuchnia włoska 
jest najbardziej popularną kuchnią 
regionalną na świecie. Słyną z niej np. 
pizza czy spaghetti. Oprócz kultury 
i zwyczajów dzieci miały okazję zapo-

z matematyki i języka polskiego są 
gorsze niż rok temu, z kolei język an-
gielski wypadł na takim samym pozio-
mie. Ze wstępnej informacji Centralnej 
Komisji Egzaminacyjnej o wynikach 
osiągniętych na egzaminie ósmoklasi-
sty wynika, że uczniowie ósmych klas 
szkoły podstawowej z zadań z języka 
polskiego uzyskali średnio 61% punk-
tów możliwych do otrzymania, a z ma-
tematyki – 52%. 

Opr. (ems)

PRZEDMIOT

J. POLSKI 66% 56% 57% 61%

J. ANGIELSKI 74% 57% 64% 66%

MATEMATYKA 54% 42% 49% 52%

SZKOŁA 
W BARANOWIE

WOJEWÓDZTWO
WIELKOPOLSKIE

POWIAT
KĘPIŃSKI

KRAJ

Naszym ósmoklasistom gratulujemy wyników!

Wakacyjne 
podróże 

z biblioteką

7 lipca odbyły się warszta-
ty pn. „Bonjur la France”, 
podczas których wyruszy-
liśmy w kolejną podróż. 
Tym razem Pani Agnieszka 
zabrała nas do kraju o wy-
jątkowo bogatej historii 
i kulturze – do Francji

Baranowska Gminna Bi-
blioteka Publiczna zorga-
nizowała 3 lipca warsztaty 
z cyklu „Wakacyjne po-
dróże z biblioteką”. Pani 
Marta zabrała dzieci w po-
dróż wirtualną do słonecz-
nej Italii

Na początku spotkania poznaliśmy 
dokładne położenie geograficzne, wa-
runki klimatyczne oraz powszechny 
język urzędowy – jakim jest francuski. 
Dowiedzieliśmy się, że jest to najwięk-
szy kraj Unii Europejskiej, że stolicą 
Francji jest Paryż, a także, że znany Na-
poleon Bonaparte pochodził właśnie 
z tego kraju. Mieliśmy okazję poznać 
najważniejsze zabytki, które są zna-
ne na całym świecie, takie jak: wieża 
Eiffla, katedra Notre-Dame, czy Luwr. 
Dzieci miały okazję dowiedzieć się 
taże, że znane im seriale animowane 

znać się z elementami nauki języka 
włoskiego. Każdy uczył się podstawo-
wych zwrotów w tym języku. Następ-
nie Pani Marta zaprosiła wszystkich do 
zabawy z „magiczną” kostką, podczas 
której dzieci mogły utrwalić pozna-
ne na zajęciach słownictwo. Wszyscy 
świetnie poradzili sobie z zadaniami. 
Spotkanie podróżnicze było również 
okazją do wspólnych rozmów co war-
to zobaczyć w tym kraju, z czego słyną 
Włochy i co warto wiedzieć, wybierając 
ten kierunek podróży.

są produkcji francuskiej tj. „Było sobie 
życie”, „Miraculum: Biedronka i Czarny 
Kot”, czy „Asterix i Obelix”. W drugiej 
części uczestnicy spotkania uczyli się 
powszechnie znanej piosenki „Aux 
Champses - Élysées”, która w języku 
polskim oznacza „aleja Pól Elizejskich”. 
Prowadząca zajęcia przetłumaczyła 
treść, a następnie pomogła popraw-
nie przeczytać tekst, co w rezultacie 
pozwoliło nam wspólnie zaśpiewać 
piosenkę. Podczas warsztatów, dowie-
dzieliśmy się również wiele ciekawo-
stek o kuchni francuskiej, która przez 
wielu smakoszy jest zaliczana do naj-
lepszych na świecie. Postrzegana jest 

jako kwintesencja prostoty i stylu, z któ-
rej pochodzą pyszne bagietki, croissan-
ty, sery – typu camembert, roquefort, 
brie, a to tylko niektóre z nich. Podczas 
spotkania wszyscy mogliśmy skoszto-
wać wyśmienitych, francuskich po-
traw. Na zakończenie pani Agnieszka 
zachęcała również do nauki języków 
obcych, które ułatwią komunikację nie 
tylko podczas zagranicznych podróży. 

(ele)
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W każdym darze krwi 
wiara i nadzieja tkwi
14 czerwca obchodzimy Światowy Dzień Honorowego 
Krwiodawstwa. Honorowy krwiodawca oddaje jedno-
razowo 450 ml krwi. Dokładnie tyle potrzeba, by ura-
tować życie trzech osób. - To najtańszy i najlepszy lek, 
jaki mamy, ale niechętnie się nim dzielimy. Dlaczego 
nie chcemy oddawać krwi? – pyta dramatycznie pan 
Zbigniew. Mój rozmówca zastrzega, że nie jest żadnym 
agitatorem. - Nikogo nie zmuszam, mogę tylko zachę-
cać – peroruje. Pan Zbigniew, to również absolutnie 
zakręcony fan zespołu Kombi. Fotograf i społecznik. 
A do „Kronikarza” przyszedł z mocnym apelem - Krew 
jest potrzebna, a jakże - moja i twoja także

Podstawa to dar przekonywania

Zbigniew Radłowski na fotelu krwio-
dawcy zasiadał 126 razy. Od dawna 
pełni funkcję prezesa Klubu Hono-
rowych Dawców Krwi przy Stowarzy-
szeniu JS 2016. Pan Zbyszek umie 
przekonywać i wciąga do klubu mnó-
stwo osób. Z pewnością posiada dar 

przekonywania, gdyż przez ponad 30 
lat zjednał nie tylko wielu kolegów, ale 
przede wszystkim prawie całą swoją 
rodzinę. Krwiodawcą jest starszy syn 
Maciej, który oddał już 20 litrów, a 
młodszy Mikołaj - prawie 12. - Zrozu-
mienie w rodzinie na pewno mam. Ni-
gdy nie usłyszałem od krewnych, że je-
stem jakimś pomyleńcem – przekonuje. 

Honorowym Dawcą Krwi może zostać 
każdy krwiodawca, który zarejestruje 
się w jednostce służby zdrowia. Zasłu-
żeni dawcy to tacy, którzy oddali min. 5 
(kobiety) lub 6 (mężczyźni) litrów krwi.

Pomagać innym na odległość

Zaczęło się jeszcze w wojsku. – Służy-
łem w dywizjonie rakietowym. Posta-
nowiłem spróbować z tym honorowym 
krwiodawstwem. Dostałem wtedy dwa 
dni przepustki. Pomyślałem wówczas, że 
gdyby wszyscy koledzy poszli za moim 
przykładem to …opustoszyłaby koszary. 
Dziś za 450 ml krwi można dostać 10 
czekolad. - Niech pan jednak nie myśli, 
że honorowy krwiodawca łasi się na te 
czekolady czy dwa dni wolnego. Idea 
honorowego krwiodawstwa polega na 
tym, że pomagamy innym na odległość. 
Liczy się również to, że stale mamy pod 
kontrolą swój organizm. To ważny ar-
gument na rzecz krwiodawstwa - prze-
konuje. Na tle Unii Europejskiej nasz 
system krwiodawstwa wypada jednak 
blado. GUS podaje, że w 2017 r. w 
porównaniu do 2016 liczba dawców 
zmniejszyła się o ponad 9 tys. (1,5 
proc). W 2023 r. krwiodawcy stanowili 
2,4 proc. ludności w przedziale wieko-
wym 18 – 65 lat. Na 10 tys. obywateli 
przypadało średnio 159 krwiodawców. 
Najwięcej było ich w województwie 
wielkopolskim – 68,7 tys., a najmniej 
krwiodawców w przeliczeniu na 10 
tys. ludności odnotowano w woj. pod-
laskim – 293 osoby.

Pan Zbyszek – pogromca mitów

Przy okazji mój rozmówca rozprawia 
się z kilkoma mitami na temat krwio-
dawstwa. – Po pierwsze bzdurą jest 
to, że krwiodawca nie ma wyjścia, bo 
organizm się buntuje i tę krew trzeba 
tak czy siak oddać. - Donacja 450 ml 
krwi stanowi ubytek mniejszy niż 10 
proc. (mamy jej ok. 5 – 6 litrów), więc 
nie powoduje żadnego zagrożenia. 
Organizm zaraz po zakończonym za-

biegu zaczyna się regenerować, naj-
pierw wyrównuje się objętość krwi, 
a później jej składniki komórkowe. Na 
dwie godziny przed oddaniem krwi 
oraz poprzedniego dnia krwiodawca 
powinien zjeść lekkie niskotłuszczowe 
posiłki, gdyż tłuste jedzenie odbija się 
na jakości donacji. W ciągu 24 godzin 
przed pobraniem krwi należy wypić ok. 
2 l płynów, obowiązuje również 48-go-
dzinna abstynencja. Poza tym nie na-
leży przyjmować leków, z wyjątkiem 
środków na nadci-
śnienie i antykon-
cepcyjnych. 

Odwróć tabelę – 
Polska na czele 

W Polsce w 2023 r. 
było 600 tys. hono-
rowych krwiodaw-
ców, choć liczba 
ta spada z roku na 
rok. Nasz kraj jest 
pod tym wzglę-
dem daleko za in-
nymi. Najwyższym 
odsetkiem osób, 
które kiedykolwiek 
oddały krew może 
poszczycić się Au-
stria (66 proc.), 
kolejne miejsca 
zajmują Francja 
(52 proc.) i Grecja 

DZIAŁANIA 
PRIORYTETOWE 

NA TERENIE GMINY 
BARANÓW

asp. ADAM SKOTNIK
661 811 284
dzielnicowy.ppopatow3
@po.policja.gov.pl

asp. DANIEL KLIMECKI
786 936 277
dzielnicowy.ppopatow4
@po.policja.gov.pl

Miejscowość Grębanin

PLAN: objęcie nadzorem miejsco-
wości Grębanin w związku z przepro-
wadzonymi analizami i zagrożeniami 
naniesionymi na Krajową Mapę 
Zagrożeń Bezpieczeństwa dot. spo-
żywania alkoholu w miejscu publicz-
nym w okresie całego tygodnia w po-
rze dopołudniowej i popołudniowej 
celem jego wyeliminowania.

PLAN: zwiększenie świadomości se-
niorów na temat sposobów działania 
oszustów wyłudzających pieniądze 
metodami: „na wnuczka”, „na poli-
cjanta”, „na szklankę wody” itp. w celu 
wyeliminowania lub przynajmniej 
ograniczenia przypadków utraty 
oszczędności. Działania mają charak-
ter kampanii społecznych.

REJON NR III

REJON NR IV

z Cyprem (51 proc.). Polska z wyni-
kiem 25 proc. plasuje się pod koniec 
stawki (za nami są tylko Włochy i Por-
tugalia). W rankingu ułożonym pod 
względem sytuacji krwiodawstwa na 
2019 r. zajęliśmy ostatnie miejsce. 
Sprawie nie pomaga fakt, że w mniej-
szych miejscowościach zlikwidowano 
stacje krwiodawstwa. Ciekawe ilu z Was, 
czytelników „Kronikarza”, zdołał prze-
konać Pan Zbyszek?

(ems)
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Tajemnice pamiętnika

Pamiętnik Józefa Sołygi to świadectwo jednego z najdramatyczniejszych wydarzeń w dziejach Baranowa. 
Oto 2 października 1943 r. Niemcy aresztowali 15 młodych mieszkańców tej wsi, oskarżając ich o sabo-
taż. Pragniemy przywrócić pamięć o bohaterach tej historii. Pomóżcie nam. Szukamy fotografii bohater-
skich zakładników z Baranowa. Oto oni: Idzi Balon, Jan Dembecki, Paweł Jasiński, Franciszek Kowalczyk, 
Józef Kosik, Jan Libner, Edmund Malicki, Józef Maciejewski, Stanisław Noculak, Kazimierz Ratajewski, 
Józef Sołyga, Stefan Śpikowski, Antoni Taborski, Kazimierz Tomalkiewicz, Jan Wylęga

„Pamiętnik” skrywa wiele tajemnic. 
Jedna z nich dotyczy np. baranowskiej 
kapliczki. Podobno związana jest z na-
zwiskiem Zapart. Oto fragment pamięt-
nika Józefa Sołygi: 

„Wiosna 1940 r. zbliżała się szybko i przy-
nosiła ze świata różne wieści: że Sikor-
ski tworzy polską armię we Francji, że 
Niemcy znów się na kogoś szykują. Na-
raz lotem błyskawicy gruchnęła wieść, 
że biorą mężczyzn do obozów, czyli do 
lagrów. Nikt wtedy nie wiedział, co to 
są te lagry, ale w niedalekiej przyszłości 
wielu Polaków doświadczyło egzysten-
cji w lagrze. Pewnego dnia, gdy szliśmy 
na obiad, zauważyliśmy pięciu męż-
czyzn z Baranowa prowadzonych pod 
silną eskortą policjantów. Prowadzili 
ich na punkt zborny do Kępna, który 
się znajdował w olbrzymim magazynie 
zbożowym z bocznicą kolejową. Tam 
także był punkt zborny wszystkich póź-

niejszych wywózek cywilnej ludności. 
Zabrani zostali: Wykrota Marian, Śpi-
kowski Wojciech, Marszałek Kazimierz, 
Zapart Zygmunt. Marszałek Kazimierz 
- bratanek starszego Marszałka. Wujek 
tego młodego Marszałka. Psikus Fran-
ciszek, załatwił sprawę z policją w ten 
sposób, że Marszałka zwolniono, a do 
pracy na szosie zabrano bardzo uczci-
wego człowieka - Franciszka Załeckie-
go. Wszyscy pojechali do 
obozu koncentracyjnego 
w Dachau”. 

Po wojnie Zapart poszuki-
wany był jako zbrodniarz 
- krwawy kapo w obozie 
Mauthausen: Ogłoszenie 
w „Życiu Warszawy”, sier-
pień 1947 r.: „Kto zna Za-
parta Zygmunta „potwo-
ra” z Gusen? Prokuratura 
Sądu Okręgowego w Ostro-
wiu Wielkopolskim pro-
wadzi śledztwo przeciwko 
Zygmuntowi Zapartowi, 
sztubowemu i blokowemu 
w obozie koncentracyjnym 
w Gusen. Zapart podej-
rzany jest o dokonywanie 
zabójstw na więźniach, 
znęcanie się i uczestnictwo 
w masowym mordzie więź-
niów podczas tzw. „krwa-
wej nocy w Gusen”. Zapart 
był blokowym w tzw. „blo-
ku śmierci”. Prokuratura 
wzywa wszystkich, którym 
znane są zbrodnie, dokona-

ne przez Zaparta, o zgłoszenie się ce-
lem złożenia zeznań. W nocy z 21 na 
22 kwietnia 1945 roku w Gusen II kapo 
Van Lösen wraz z więźniami Zygmun-
tem Zapartem i Feliksem Jakubowskim 
zamordowali łomem i siekierą około 
600 chorych i słabych więźniów. Ucie-
kli dzień przed przybyciem wojsk ame-
rykańskich.”

Oprac. (ems)

Tą publikacją spełniamy testament Pana Józefa 

Latem 2021 roku, w trakcie budowy obwodnicy 
Baranowa, naszą kapliczkę przesunięto o kilka 
metrów. Jednak ocalała

Wyślij sms o treści: BARANOW.INFO
i zapisz się do Gminnego Systemu Powiadamiania SMS503 340 503

GMINNY SYSTEM POWIADAMIANIA SMS

INFORMACJA

Drodzy Czytelnicy, pomóżcie! 

Osoby przedstawione w tym „Pamiętniku” 
to mieszkańcy Baranowa i okolic, którzy 
przeszli przez piekło hitlerowskich obozów 
koncentracyjnych. Po latach żmudnych 
poszukiwań odnaleźliśmy fotograficzne 
sylwetki niektórych z nich. Niektórych, co 
oznacza - nie wszystkich. We wstępie do 
dzisiejszego odcinka kursywą zaznaczyli-
śmy tych, których zdjęcia do nas dotarły. 
Przetrząśnijcie raz jeszcze pamięć i domo-
we archiwa. Może uda się wymazać z Pa-
miętnika białe plamy. 

Stefan Śpikowski

Franciszek Kowalczyk

Józef Maciejewski

Antoni Taborski Józef Sołyga

Kazimierz Ratajewski Jan Dembecki

Józef Kosik
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88 lat (ur. 1936 r.)
Joachim Kuropka

Marian Maciejewski
Marian Michalski

96 lat (ur. 1928 r.)

83 lat (ur. 1941 r.)

92 lat (ur. 1932 r.)

90 lat (ur. 1934 r.)

93 lat (ur. 1931 r.)

89 lat (ur. 1935 r.)

Anna Zimoch

Teresa Wieczorek

Teresa Pietr

Janina Wawrzyniak
Teresa Dobień

Krystyna Borowska
Anna Szubert

Władysław Ruszkowski
Barbara Giebel
Leon Pilarczyk

Maria Możdżanowska

87 lat (ur. 1937 r.)

86 lata (ur. 1938 r.)

85 lata (ur. 1939 r.)

Marianna Grzesiak
Anna Tomaszek

Piotr Rabiega

Czesława Gąsiorowska
Emilia Moch

Apolonia Zacharzewska

Władysław Dziergwa
Władysław Grześniak

84 lata (ur. 1940 r.)

82 lata (ur. 1942 r.)

81 lata (ur. 1943 r.)

80 lata (ur. 1944 r.)

Anna Kapica
Maria Poślednik
Kryspina Semba
Teresa Nikodem

Irena Walaszek
Janina Małolepsza

Jerzy Stempin
Monika Walaszek
Bożena Rogowska

Kazimierz Owczarek
Helena Waloszczyk
Kazimierz Rabiega

Janina Hałupka
Stanisław Burzała
Kazimiera Kubica
Tadeusz Kuduk
Janina Kamińska
Kazimiera Jurasik
Czesław Poszwa

Stanisław Wieczorek
Czesław Lenart

Stanisław Lubojański
Janina Lubojańska
Bronisław Berski
Czesław Janicki

Bożena Wilaszek

obchodzący urodziny 
w maju, czerwcu i lipcu 2024 r. 

(powyżej 80 lat)

Bogumiła Lewandowska-Siwek
wójt Gminy Baranów

Drodzy Jubilaci,
proszę przyjąć ode mnie życzenia 
zdrowia i wszelkiej pomyślności

Dzień Soku, warsztaty kulinarne i rę-
kodzieła, grille i wycieczki - Seniorzy 
z Gminy Baranów potrafią zagospo-
darować sobie dzień. Zapraszamy 

tych jeszcze nie zapisanych do wstę-
powania w szeregi Domu Dziennego 
Pobytu Seniora w Baranowie oraz do 
Klubu Seniora w Mroczeniu.

U Naszych Seniorów
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Święto tańca w Baranowie
Hala sportowa w Baranowie gościła 11 maja Mistrzo-
stwa Okręgu Wielkopolskiego w Tańcu Towarzyskim 
oraz Ogólnopolski Turniej Tańca o Pucha Wójta Gmi-
ny Baranów. Do rywalizacji przystąpiło 120 par. Orga-
nizatorem wydarzenia było Baranowskie Studio Tańca

Uczestnicy Mistrzostw w różnym wie-
ku rywalizowali ze sobą w czterech blo-
kach tanecznych. Zwieńczeniem była 
finałowa Gala. Pracami jury kierowała 
Joanna Ziomek - prezes Polskiego 
Towarzystwa Tanecznego w Poznaniu. 
- Organizatorzy stanęli na wysokości 
zadania – ocenia imprezę przewodni-
cząca jury. - Baranowskie Studio Tańca, 
Urząd Gminy oraz sponsorzy przygo-
towali znakomite warunki, więc zoba-
czyliśmy wspaniały Turniej, prawdziwe 
święto tańca w Wielkopolsce. Myślę, że 

Przepis na SUPERMAMĘ
Gminny Dzień Matki zorganizowało w tym roku (27 
maja 2024 r.) Koło Gospodyń Wiejskich w Żurawińcu. 
W trakcie uroczystości uhonorowano Mamy Zasłużone. 
Zabawny, okolicznościowy program artystyczny przed-
stawili mali artyści ze Szkoły w Łęce Mroczeńskiej

Treść przedstawienia stanowił konkurs 
na najpiękniejszą mamę. W przedsta-
wieniu, przygotowanym przez Lucynę 
Giebel i Justynę Tomaszek-Mali-
nowską, wzięli udział uczniowie z kla-
sy VII, VI i V Szkoły Podstawowej w Łęce 
Mroczeńskiej (dekoracje - Anna Ra-
szewska, oprawa muzyczna - Andrzej 
Ciurys).

Wśród gości Gminnego święta Matki 
znaleźli się: skarbnik Gminy Marze-
na Żłobińska, sekretarz Gminy Ilona 
Skiba, przewodniczący Rady Ryszard 
Stasiowski, dyrektorki szkół, sołtyski, 
koła gospodyń wiejskich, małżonki lo-
kalnych przedsiębiorców, małżonki  
sołtysów, organizacje pozarządowe 
(Kobiety Aktywne, Związek Emerytów 
i Rencistów). Zasłużone mamy otrzy-
mały piękne życzenia, kwiaty i gorące 
brawa. (ems)

ZASŁUŻONE
MATKI

Józefa Łęgocka
Mariola Latusek

Zofia Latusek
Helena Albert 
Wanda Jańska 

Agnieszka Salamon 
Beata Faltyn 

Jadwiga Graczyk 
Teresa Puchalska
Aniela Latuszek

Maria Hełmińska
Danuta Idaszak

uczestnicy czuli się tutaj bardzo dobrze 
i pokazali swoje najlepsze umiejętności 
–dodaje Joanna Ziomek.

Zwieńczeniem tanecznych zmagań 
było wręczenie pucharów oraz dyplo-
mów. Wyróżnionym tancerzom wrę-
czali je p. sędzia Joanna Ziomek oraz 
Wójt Gminy Baranów Bogumiła Le-
wandowska-Siwek. Wśród najlep-
szych tancerzy Mistrzostw znaleźli się 
reprezentanci Baranowskiego Studia 
Tańca:
Do lat 7 Brąz Solo
Łucja Guńda - I miejsce
Lilianna Jerczyńska - I miejsce

Do lat 9 Brąz 
I miejsce - Patryk Jagieniak i Zofia 
Wróbel 
I miejsce - Jan Bartkowiak i Zuzan-
na Żeleźniak
II miejsce - Kacper Biczysko i Ga-
briela Bukowska 

14-15 F 
III miejsce - Błażej Gruszka i Maja 
Nowak 

Warto też dodać, że w Mistrzostwach 
wystartowali nasi wychowankowie: 
Wiktoria i Szymon Zychlowie repre-
zentujący już teraz klub Iglica z Wro-
cławia. W swoich parach zajęli:
II miejsce - Wiktoria Zychla i Jakub 
Sambor 
III miejsce - Olga Lipowska i Szymon 
Zychla.

Wszystkim uczestnikom 
dziękujemy za udział 
i gratulujemy wyników.
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OSP Mroczeń.
Piękne stulecie
W sobotę 25 maja, Ochotnicza Straż Pożarna w Mro-
czeniu świętowała Jubileusz 100-lecia istnienia. 
Sztandar Jednostki uhonorowano Złotym Znakiem 
Związku Ochotniczych Straży Pożarnych Rzeczypo-
spolitej Polskiej. Ważnym punktem uroczystości było 
poświęcenie figury św. Floriana, co uczynił ks. kano-
nik Jacek Andrzejczak. Po części oficjalnej oraz uro-
czystym obiedzie, goście uroczystości oraz mieszkań-
cy Mroczenia podziwiali sprawność strażaków w akcji. 
Gościnnie, w ramach Gminnego Dnia Strażaka, wy-
stąpili tu druhowie z OSP Baranów 

Strażacka sztafeta pokoleń
Ochotnicza Straż Pożarna w Mro-
czeniu powstała 24 maja 1924 roku 
z inicjatywy grupy mieszkańców Mro-
czenia. Na pierwsze zebranie przybył 
ówczesny Naczelnik Okręgowy dh Jó-
zef Wilaszek. Zwrócił uwagę na ko-
nieczność ochrony mienia, które jest 
stale zagrożone pożarami, co z ko-
lei powoduje osłabienie gospodarki 
młodego, bo zaledwie sześcioletniego 

państwa. Wówczas podjęto uchwa-
łę o powołaniu do życia Ochotniczej 
Straży w Mroczeniu. Wybrano także 
jej pierwsze władze w składzie: Jan 
Rosa, Szczepan Czarnasiak, Stani-
sław Maciejewski, Antoni  Kania, 
Józef Kaźmierczak, Piotr Wróbel, 
Andrzej Frala, Stanisław Hojka. 
Przyjęto 42 członków, których liczba 
w następnych tygodniach wzrosła do 
78 członków. W dniu 23 lipca 1924 

roku zakupione zostało nadwozie si-
kawki konnej, które zamontowali sami 
członkowie z darowanych przez nich 
części. Powołano też specjalny oddział 
konny i sekcję obsługującą tę sikawkę. 
Ze środków pochodzących z darowizn 
społeczeństwa i zysków z organizo-
wanych zabaw zakupiono komplet 
niezbędnych węży. Kilku członków 
wysłano na kursy, aby uzyskali nie-
zbędne wyszkolenie, co procentowało 
w akcjach, w których brali już udział. 
W roku 1927 z własnych środków za-
kupiono materiał, a miejscowi krawcy 
uszyli z niego mundury. Na 10. roczni-
cę istnienia społeczeństwo Mroczenia 
ufundowało swojej jednostce sztan-
dar. Niestety, w czasie okupacji Niem-
cy go zniszczyli. 

Odznaczenia i życzenia
Przeglądu pocztów sztandarowych 
dokonał członek Prezydium Zarządu 
Oddziału Wojewódzkiego ZOSP RP – 
dh Michał Błażejewski. Meldunek 
na jego ręce złożył dowódca uroczy-
stości - dh Rafał Pomiankowski. 
Krótką historię OSP Mroczeń przybliżył 

jej prezes – dh Michał Balcer. Póź-
niej dh Michał Błażejewski, w asyście 
dh. Iwony Głowik, przedstawicielki 
prezydium zarządu oddziału powiato-
wego ZOSP RP, odznaczył zasłużonych 
strażaków – ochotników. Najwyższą 
odznakę - „SEMPER VIGILANT” (Wiecz-
nie Czuwający) - otrzymał dh Stani-
sław Kaźmierczak. Sobotni Jubileusz 
zgromadził wielu znamienitych gości, 
a wśród nich: poseł RP – Andrzej 
Grzyb, senator RP – Ewa Matecka, 
w imieniu Starosty – członek Zarządu 
– Grzegorz Berski, przewodniczą-
cy Rady Gminy Baranów – Ryszard 
Stasiowski, Wójt Gminy Baranów – 
Bogumiła Lewandowska-Siwek, 
skarbnik Gminy – Marzena Żłobiń-
ska, sekretarz Gminy – Ilona Skiba, 

członek Prezydium Zarządu Oddziału 
Wojewódzkiego ZOSP RP dh Michał 
Błażejewski, Komendant Powiatowy 
Państwowej Straży Pożarnej w Kępnie 
- st. bryg. w st. spocz. Eugeniusz 
Grzesiak, w imieniu Komendanta Po-
wiatowego Państwowej Straży Pożar-
nej w Kępnie  - kpt. Jakub Sobczak, 
Komendant Powiatowy Policji w Kęp-
nie  - insp. Mirosław Józefiak, ks. 
kan. Jerzy Kondal, ks. kanonik Ja-
cek Andrzejczak, dyrektor Zespołu 
Szkół w Mroczeniu – Andrzej Tyra, 
poczty sztandarowe z OSP Nowa Wieś 
Ks. i OSP Laski, poczty sztandarowe 
jednostek OSP z terenu Gminy Bara-
nów. Każdy z nich złożył na ręce dh. 
Prezesa gorące życzenia. 

(ems)
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Hip hop na skraju lata, 
czyli Dni Baranowa 2024
Słoneczna aura, setki ludzi i dwa dni wypełnione muzyką na żywo. W drugi czerw-
cowy weekend, na tereny leśne Osiedla Murator wróciły Dni Baranowa

W drugi czerwcowy weekend, na tere-
ny leśne Osiedla Murator wróciły Dni 
Baranowa. W sobotę zobaczyliśmy 
wschodzące gwiazdy jak i ikonę pol-
skiej sceny muzycznej. Baranowską 
publiczność powitał Ronnie Ferra-
ri, a następnie legenda polskiego hip 

hopu - Tede porwał publiczność swo-
ją oryginalnością i bezpretensjonal-
nością. Muzyczny wieczór uzupełniły 
popisy wokalne Kubańczyka, który 
na pewno nie zawiódł swoich licznie 
zgromadzonych fanów.

Drugi dzień koncertów otworzyła 
Wójt Gminy Baranów Bogumiła Le-
wandowska-Siwek, która życzyła 
wszystkim gościom udanej imprezy. 
Muzyczną niedzielę otworzył kon-
cert gwiazd śląskich szlagierów. Duet 
Karo oczarował wiernych fanów. 

Później na scenie pojawiła się kolejna 
gwiazda polskiej muzyki tanecznej. 
Piękni i Młodzi/Dawid Narożny - 
rozgrzali publiczność do czerwoności. 
Efektownym i zaskakującym akcentem 
zamykającym święto naszej Gminy był 
koncert legendarnej ekipy KOMBI, 
świętującej czterdziestolecie swojej 
najwspanialszej płyty. „Nowy Rozdział” 
z 1984 r., z wielkim hitem, porywają-
cym fanów i dziś, czyli „Słodkiego miłe-

go życia”, zgromadził pod scena setki 
zachwyconych fanów. Tegoroczne Dni 
Baranowa udały się nad wyraz, mimo 
żaru lejącego się z nieba. Dopisała pu-
bliczność, korzystająca również z in-
nych atrakcji przygotowanych przez or-
ganizatorów.  Przy okazji wielkie ukłony 
dla druhów z Ochotniczych Straży Po-
żarnych, którzy w sobotę musieli ruszyć 
do akcji gaszenia groźnego pożaru.

(ems)

Dołącz do walki 
z nowotworami krwi!
W trakcie tegorocznych Dni Baranowa wolontariusze 
z DKMS-u zorganizowali punkt rejestracji Dawców 
Szpiku, podczas którego do bazy potencjalnych dołą-
czyło 36 osób. Wcześniej podobne akcje odbywały się 
w innych miejscach. Łącznie do bazy Fundacji DKMS 
dołączyły 182 osoby 

W Polsce co 40 minut ktoś słyszy dia-
gnozę-nowotwór krwi. Dla wielu Pa-
cjentów przeszczepienie szpiku jest 
szansą na powrót do zdrowia. Jedną z 
takich osób jest Piotr. Jego bliscy stają 
do walki z nowotworami krwi, zachęca-
jąc mieszkańców powiatu kępińskiego 
do rejestracji w bazie Fundacji DKMS. 
Piotr pochodzi ze Słupi p. Kępnem. 
Jego życie od zawsze skupione było 
wokół rodziny i pracy. Od lat prowadzi 

własną działalność gospodarczą. Jego 
pasją przed chorobą był sport -od pły-
wania, przez sztuki walki, po bieganie. 
Niestety wszystko się zmieniło. Piotr 
bardzo ciężko przebył chorobę CO-
VID-19. Po niej lekarze zdiagnozowali 
u niego białaczkę włochato-komórko-
wą. Przeszedł dwa cykle chemioterapii 
i po badaniach stwierdzono brak ko-
mórek rakowych. Jednak wtedy pro-
blemy zdrowotne dopiero się zaczę-

ły. Po przeprowadzonych badaniach 
okazało się, że czeka go kolejna walka, 
tym razem z chorobą szpiczak mnogi. 
„Mimo trudności, nie tracę nadziei na 
lepsze jutro. Marzę o powrocie do nor-
malności, o dniach bez bólu i ograni-
czeń” - mówi Piotr.

(ems)

Więcej informacji znajduje się na 
strone www.dkms.pl
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Baranów 
pokochał plażówkę
I Otwarte Mistrzostwa Baranowa w Siatkówce Pla-
żowej zgromadziły na starcie 60 adeptów i adeptek 
ulubionej przez Polaków zespołowej gry sportowej. 
Dodajmy od razu, że męską część Turnieju o Puchar 
Wójta rozegraliśmy w wersji eksperymentalnej, czy-
li czteroosobowej. Panie natomiast wystąpiły trady-
cyjnie, czyli parami. W obu kategoriach triumfowały 
ostrzeszowskie Ziemniaczki. Turniej odbył się w sobo-
tę 6 lipca na baranowskim Orliku. Ufundowane przez 
siebie nagrody – puchary, medale i dyplomy - wręczy-
ła p. Wójt Bogumiła Lewandowska-Siwek

W zasadzie to miał być eksperyment, 
czyli próba zaproszenia baranowian 
na …plażę, bez jakichś specjalnych 
oczekiwań co do frekwencji. I już na 
wstępie czekało potężne zaskocze-
nie, bo ilość ekip, które zgłosiły się do 
Turnieju przerosła nasze oczekiwania. 
Póki co w Baranowie jest tylko jedno 
boisko do plażówki, więc turniej mu-
siał być bardzo długi i wyczerpują-
cy, mimo skrócenia gier do jednego 
seta. Dopiero finały rozszerzyliśmy do 
dwóch wygranych partii. System bra-
zylijski nikogo nie pozbawiał szans na-
wet po jednej porażce. Nad sprawie-
dliwym przebiegiem zawodów czuwał 
znakomity animator siatkówki – Adam 
Kłodnicki. Finały olśniły widzów za-

ciętością i jakością. Zobaczyliśmy siat-
kówkę na bardzo wysokim poziomie. 
W tym miejscu warto zwrócić uwagę, 
że w baranowskim turnieju obok wy-
różniających się profesjonalizmem 
ekip z Namysłowa czy Ostrzeszowa, 

1. Ziemniaczki: Maciej Cempel, Do-
minik Dytfeld, Filip Gląbiak, Łukasz Ko-
walczyk 
2. Namysłowska Ekipa: Kamil Don-
cbach, Remigiusz Strajch, Wojciech 
Krzesaj, Bartek Furmański
3. Czarni: Filip Tajak, Patryk Jędryca, 
Łukasz Bartkowiak, Jakub Piasecki 
4. Bralin: Paweł Czapiewski, Kamil 
Panek, Paweł Skotnik, Mikołaj Macio-
szczyk
5. Okrutne Barany: Błażej Grala, Ra-
fał Dziergwa, Paweł Bartkowiak, Sławo-
mir Kwapisz, Arkadiusz Pustkowski
6. Złote Chłopaki: Patryk Domaga-
ła, Rafał Krzymiński, Mariusz Soboń, 
Przemysław Skorupa, Dawid Krystek, 
Łukasz Gawlik 

Jarych Team: Henryk Jarych, Damian 
Jarych, Marek Jarych, Tomasz Jarych, 
Piotr Jarych. Lokalni Herosi: Piotr 
Ochnio, Sebastian Olbrych, Andrzej 
Zgubilat, Filip Składnikiewicz. Galac-
ticos: Jędrzej Tokarz, Tomasz Latu-
sek, Adam Żymełka, Paweł Skotnik. 
Żubrownicy: Szymon Skotnik, Jakub 
Wawrzynowski, Kacper Jędrzejak, Ma-
teusz Kwiatkowski. Słupskie Zakapio-
ry: Jakub Strąk, Wojciech Jurasik, Da-
wid Grygierzec, Jakub Gogół. Dream 
Team: Jan Wyrzykowski, Vadym Zdyr, 
Andrij Pushnyj, Zhenya Baskevych.

Najlepszy Siatkarz: Filip Gląbiak 
(Ziemniaczki)

1. Ziemniaczki: Gabriela Bierska, 
Wiktoria Jagacińska
2. Czarne Pantery: Zuzanna Snopek, 
Jessika Gatner
3. Słoneczne Iskry: Martyna Brząka-
ła, Klaudia Bryza
4. Różowe Pantery: Malwina Stopka, 
Dominika Mejza

Najlepsza Siatkarka: Gabriela Bier-
ska (Ziemniaczki)

KLASYFIKACJA KOŃCOWA PANÓW

KLASYFIKACJA KOŃCOWA PAŃ

wystąpiły również ekipy złożone z ab-
solutnych amatorów plażówki. Wielkie 
brawa dla Okrutnych Baranów czy ro-
dzinnej ekipy Jarych oraz pozostałych 
teamów. Wszyscy wytrwali do samego 
końca, czyli finałów pań. A te zamknę-
liśmy tuż przed 19:00. Ważnym ele-
mentem baranowskiego turnieju była 
z pewnością wspaniała atmosfera to-
warzysząca sportowym zmaganiom. 
No i zaproszenie na grilla.

(ems)

Lekkoatletyczne
diamenciki
Czwartki Lekkoatletyczne to zawody sportowe dla 
dzieci w wieku 11–13 lat. 15-16 czerwca, w Łodzi, na 
stadionie AZS, rozegrano XXX Jubileuszowy Finał 
Ogólnopolski. Wzięła w nim udział dwunastoosobowa 
reprezentacja naszej Gminy – lekkoatleci z Baranowa, 
Mroczenia i Łęki Mroczeńskiej 

Cztery finały
Celem Czwartków LA jest wybór naj-
lepszych młodych lekkoatletów z całej 
Polski. Zawodnicy startują w konku-
rencjach biegowych i technicznych. 
Najpierw w polskich miastach odby-
wają się eliminacje. Sportowcy z na-
szych szkół podstawowych od samego 
początku biorą udział w tej imprezie, 
organizowanej na stadionie kępińskiej 
Polonii. Plon startów naszych repre-
zentantów w Łodzi to cztery miejsca 
w ścisłych finałach oraz 12. miejsce 
Szymona Frydrycha z Baranowa. Szy-
mek (300 m, r. 2012) może mówić o wiel-
kim pechu, gdyż jak sam stwierdził …„nie 
miałem się z kim ścigać!”. Swoją grupę 
eliminacyjną młody lekkoatleta wy-
grał bezapelacyjnie, ale do najlepszej 
„ósemki” troszkę mu zabrakło, bo Szy-
mek ścigał się z …wiatrem 

Deszczowa niedziela
Zawody rozgrywano w upalną sobo-
tę i deszczową niedzielę. Deszcz na 
pewno nie był sprzymierzeńcem lek-
koatletów, o czym przekonał się bo-
leśnie Mikołaj Barczak (2013) z Łęki 
Mroczeńskiej. Pech dopadł go na wira-
żu biegu na 1000 m. Nasz zawodnik, 
mimo bólu, ukończył jednak tę konku-
rencję, ale dało mu to tylko 18. miejsce. 
Świetnie spisali się miotacze z Bara-
nowa. Wiktor Romanowski (2013) 
i Jędrzej Barczok (2012) zameldowali 

się w ścisłych dwunastoosobowych fi-
nałach, w których zajęli 9. miejsca. Ma-
rysia Wiśniewska z Baranowa (2011) 
po raz kolejny wywalczyła miejsce w ści-
słym finale, pobiła swój rekord życiowy 
i zajęła 9. miejsce. Na uwagę zasługuje 
również wynik najmłodszego (2014) 
zawodnika w naszej ekipie. Dawid 
Wylęga z Baranowa na pewno nie dał 
się zjeść debiutanckiej tremie i w biegu 
na 300 m był bliski pobicia swojego re-
kordu życiowego. Deszczowa skocznia 
wzwyż pokrzyżowała szyki bliźniakom 
z Mroczenia. Wynik Igora i Gracjana 
Rachla uzyskany w Kępnie dałby im 
w Łodzi brązowy medal. Z całym prze-
konaniem możemy mówić o udanym 
starcie całej naszej ekipy. Lekkoatlety-
ka to drożdże każdego sportu. Bez do-
brego biegania i skakania próżno ma-
rzyć o sukcesach w piłce ręcznej czy 
futbolu, dlatego nasza Gmina wspiera 
lekkoatletykę. 

(ems)
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Od 19 września 2018 r. do 30 czerwca 2027 r. można składać wnioski o wsparcie 
z programu „Czyste Powietrze”. W wypełnianiu i składaniu wniosków pomaga 
Urząd Gminy Baranów. 

GMINNY PUNKT
KONSULTACYJNO-INFORMACYJNY
PROGRAMU „CZYSTE POWIETRZE”

ul. Rynek 21
63-604 Baranów

tel: (62) 74 10 022
Więcej informacji o programie na stronie:
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Elektroniczna 
Altana Odpadowa 
W ramach pilotażowego programu prowadzonego 
przez Zakład Zagospodarowania Odpadów Olszowa sp. 
z o.o., Gmina Baranów została wyposażona w elektro-
niczną altanę śmietnikową, umieszczoną przy skrzyżo-
waniu ul. Jasnej z ul. Wiosenną w Baranowie. Z urzą-
dzenia korzystać mogą wszyscy mieszkańcy Gminy 
Baranów. Mogą oni również rejestrować się do syste-
mu za pomocą zeskanowanego kodu QR

Altana umożliwia segregację i groma-
dzenie kilkunastu rodzajów odpadów 
komunalnych wytwarzanych przez 
mieszkańców. Korzystanie z altany wy-
maga posiadania karty lub kodu QR 
użytkownika. Personalizacja oraz mo-
nitoring uniemożliwiają dostęp osób 
trzecich i eliminują zjawisko podrzu-
cania odpadów. System na bieżąco 
powiadamia operatora o zapełnieniu 
pojemników, co usprawnia logistykę 
oraz estetykę miejsca zbiórki.

Aby uruchomić urządzenie należy po-
stępować według poniższych kroków:
1. Zaloguj się do systemu altany przy-
kładając kartę do czytnika lub skorzy-
staj z aplikacji. (Altanę można urucho-
mić po zeskanowaniu z wyświetlonego 
po rejestracji kodu QR lub zdalnie we-
dług informacji znajdujących się na 
ekranie telefonu.)
2. Wybierz rodzaj odpadów jaki chcesz 
wyrzucić lub KLAMOTOWISKO.
3. Udaj się do wskazanej na ekranie 
wrzutni/drzwi.
4. Wyrzuć odpady lub pozostaw/za-
bierz przedmioty do ponownego wy-
korzystania.

5. Po zamknięciu klapy/drzwi nastąpi 
automatyczne wylogowanie.

Zapraszamy Mieszkańców Gminy 
Baranów po odbiór kart do Urzę-
du Gminy (Biuro Obsługi Klienta). 
Ilość kart jest ograniczona. Można 

się też zarejestrować za pośrednic-
twem strony internetowej. Spośród 
pierwszych 500 zarejestrowanych 
osób, które skorzystają z altany, 
wylosujemy szczęśliwca, który wy-
gra hulajnogę elektryczną MOTUS 
Scooty 10.

Dostawa elektronicznej altany odpa-
dowej została zrealizowana przez ECO-
UTILITY Sp. z .o.o. w ramach projektu 
pn. „Wzmocnienie systemu selektyw-
nej zbiórki odpadów komunalnych na 
terenie południowej Wielkopolski oraz 
części powiatu oleśnickiego”

W celu korzystania 
z EAO za pomocą 
telefonu zeskanuj 
kod QR, aby zare-
jestrować się na 
stronie: 
https://tsmartcan.
csft.one/Identity/
Account/Register

Dla osób, które nie chcą korzystać z mobilnych 
opcji zapraszamy do Urzędu Gminy w celu ode-
brania kart dostępu

Informacje Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Baranowie
Informacja o realiza-
cji Programu „Asystent 
Osobisty Osoby z Niepeł-
nosprawnością” dla Jed-
nostek Samorządu Tery-
torialnego  – edycja 2024 
w Gminie Baranów

Informacja o realizacji Pro-
gramu „Opieka wytchnie-
niowa” dla Jednostek Sa-
morządu Terytorialnego  
– edycja 2024 w Gminie 
Baranów

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Baranowie realizuje od 1 kwietnia do 
31 grudnia 2024 r. Program „Asystent 
Osobisty Osoby z Niepełnosprawno-
ścią” którego celem jest wprowadze-
nie usługi asystencji osobistej dla osób 
z niepełnosprawnością, wymagających 
wysokiego poziomu wsparcia, wyco-
fanych społecznie, niesamodzielnych 
i nieaktywnych.

Uczestnicy Programu korzystają z bez-
płatnej usługi asystenta osobistego, 
który udziela pomocy, m.in. przy: wy-
konywaniu czynności dnia codzien-
nego, załatwianiu spraw urzędowych, 
wyjściu - powrocie lub dojazdach do 
wybranych przez Uczestnika miejsc, 
korzystaniu z dóbr kultury, placówki 
służby zdrowia, świątyni, wydarzeń 
kulturalnych, rozrywkowych itp.

Program realizowany jest wśród osób 
z niepełnosprawnościami, zamiesz-
kujących w Gminie Baranów, wyma-
gających wsparcia w wykonywaniu 
codziennych czynności oraz funkcjo-
nowaniu w życiu społecznym. Osoby 
posiadają orzeczenie o znacznym lub 
umiarkowanym stopniu niepełno-
sprawności. Wsparciem Programu zo-
stało objętych 7 osób.

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Baranowie realizuje od 1 kwietnia 
do 31 grudnia 2024 r. Program Opieki 
Wytchnieniowej który ma za zadanie 
odciążenie członków rodzin lub opie-
kunów osób z niepełnosprawnościa-
mi poprzez wsparcie ich w codzien-
nych obowiązkach przez zapewnienie 
czasowego zastępstwa. Dzięki temu 
wsparciu osoby zaangażowane na 
co dzień w sprawowanie opieki dys-
ponują czasem, który mogą przezna-
czyć na odpoczynek i regenerację, jak 
również na załatwienie niezbędnych 

Usługi asystenta są wykonywane przez 
osoby świadczące usługi na podsta-
wie umowy cywilnoprawnej zawartej 
z Ośrodkiem Pomocy Społecznej.

Gmina Baranów pozyskała na realiza-
cję zadania w ramach Programu, środki 
z Funduszu Solidarnościowego w wyso-
kości 235 200,00 zł. O uzyskanie środ-
ków z Funduszu Solidarnościowego, 
na realizację zadań w ramach Progra-
mu, mogły ubiegać się jednostki samo-
rządu terytorialnego szczebla gminne-
go lub powiatowego.

spraw życiowych. Usługi opieki wy-
tchnieniowej służą również okreso-
wemu zabezpieczeniu potrzeb osoby                                            
z niepełnosprawnością w sytuacji, gdy 
opiekunowie z różnych powodów nie 
mogą wykonywać swoich obowiązków. 
Takim wsparciem zostały objęte 3 oso-
by.

W Programie uczestniczą członkowie 
rodzin lub opiekunowie sprawujący 
bezpośrednią opiekę nad: osobami 
niepełnosprawnymi posiadającymi 
orzeczenie o znacznym stopniu nie-
pełnosprawności albo orzeczenie 
traktowane na równi z orzeczeniem 
o znacznym stopniu niepełnospraw-
ności, zgodnie z art. 5 i art. 62 ustawy 
z dnia 27 sierpnia 1997 r. o rehabili-
tacji zawodowej i społecznej oraz za-
trudnianiu osób niepełnosprawnych. 
Uczestnik Programu nie ponosi od-
płatności za realizację usług. 

Usługi opieki wytchnieniowej są wy-
konywane przez osoby świadczące 
usługi na podstawie umowy cywilno-
prawnej zawartej z Ośrodkiem Pomo-
cy Społecznej.

Gmina Baranów pozyskała na realiza-
cję zadań w ramach Programu, środki 
z Funduszu Solidarnościowego w wyso-
kości 26 850,00 zł. O uzyskanie środ-
ków z Funduszu Solidarnościowego, 
na realizację zadań w ramach Progra-
mu, mogły ubiegać się jednostki samo-
rządu terytorialnego szczebla gminne-
go lub powiatowego.




